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Spania ºi-a
acoperit 63%
din necesarul de
finanþare pe 2013

Spania a reuºit sã-ºi acopere pânã
în prezent 63,2% din þinta de finanþa-
re de pe pieþe, stabilitã pentru 2013,
oficialii þãrii arãtându-se deschiºi ºi
la alte forme de atragere de fonduri,
conform Bloomberg, care citeazã un
oficial anonim din Ministerul Eco-
nomiei de la Madrid.

Sursa menþionatã afirmã cã Spa-
nia va lua în calcul modalitãþi de di-
versificare a finanþãrii prin instru-
mente precum obligaþiunile pe ter-
mene mai lungi, obligaþiunile inde-
xate cu rata inflaþiei sau titlurile de
stat denominate în dolari, în cazul în
care sentimentul de pe pieþe va fi, în
continuare, unul pozitiv.

Randamentul titlurilor spaniole cu
maturitatea la zece ani a scãzut cu

aproape 300 de
puncte de bazã
dupã luna iulie
2012, când preºe-
dintele Bãncii Cen-
trale Europene
(BCE), Mario Dra-
ghi, a promis sã su-
sþinã euro printr-un

program de achiziþii de obligaþiuni
ale þãrilor îndatorate, chiar dacã
acest plan nu a fost activat niciodatã.

Dar, economia þãrii scade, iar da-
toria publicã este mare. Comisia Eu-
ropeanã estimeazã cã datoria Spaniei
va ajunge la 97% din PIB în 2014, de
la 84% în 2012.

Pentru anul curent, þinta datoriei
publice a Spaniei este de 91,4% din
PIB, însã e dificil de realizat întrucât,
în mai, acest indicator era de 89,6%
din PIB.
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MEMORANDUM SEMNAT ÎNTRE CINCI STATE

Bursa regionalã ne mai scumpeºte
un pic energia
l Criza a condus la scãderea semnificativã a consumului în România ºi în
regiune l Furnizorii nu preconizeazã o revenire a economiei care sã
conducã la creºteri de tarife

Cehia, Slovacia, Ungaria,
România ºi Polonia au semnat
un Memorandum de Înþelege-
re pentru cuplarea pieþelor spot de
energie. Acest lucru înseamnã cã cele
cinci þãri vor avea un preþ unic al ener-
giei tranzacþionate zilnic pe piaþa spot.
Viitorul preþ unic ar putea fi mai mare
decât tariful mediu de tranzacþionare
de pe piaþa spot naþionalã (PZU).

Ion Lungu, preºedintele Asocia-
þiei Furnizorilor de Energie Electricã
din România (AFEER), ne-a decla-

rat: “Faptul cã energia din cele cinci
þãri va fi tranzacþionatã la comun, pe
o piaþã unicã, nu este un lucru rãu
pentru consumatori. Dimpotrivã. Cu
cât concurenþa este mai mare pe o
piaþã, cu atât preþul va fi unul foarte
bun pentru consumatori. O piaþã cu
un numãr cât mai mare de partici-
panþi câºtigã în lichiditate. Desigur,
preþurile din cele cinci þãri partici-

pante la bursa regionalã se va
uniformiza”.

Domnia sa estimezã cã
pentru consumatorii români majora-
rea nu va fi una semnificativã din
mai multe motive: regiunea are ex-
cedent de energie, pe fondul scãderii
importante a cererii de energie, iar
Europa nu dã semne cã va ieºi prea
curând din crizã.

ALINA TOMA VEREHA

(continuare în pagina 2)

Viviane Reding, UE: “Troica
creditorilor internaþionali
trebuie desfiinþatã”
l Europa îºi poate rezolva problemele fãrã FMI,
spune oficialul european

Troica creditori-
lor internaþio-
nali, formatã

din Comisia Europea-
nã, Banca Centralã
Europeanã (BCE) ºi
FMI, trebuie desfiin-
þatã, întrucât Europa
îºi poate rezolva acum
singurã problemele,
fãrã implicarea Fon-
dului Monetar Inter-
naþional, potrivit afir-
maþiilor comisarului european pen-
tru Justiþie, Viviane Reding.

Conform Wall Street Journal, Vi-
viane Reding declarã: “Timpul troi-
cii a trecut ºi aceasta ar trebui des-
fiinþatã. Ea a fost necesarã într-o si-
tuaþie de urgenþã, în care trebuia ac-
þionat urgent, dar acum Europa are
experienþa ºi instrumentele necesare
ca sã deruleze analize adecvate ºi sã
intervinã în chestiuni economice ºi

financiare”.
Afirmaþiile comisa-

rului european vin
dupã ce, în luna iunie,
ministrul german de
finanþe, Wolfgang
Schaeuble, afirma cã
implicarea FMI nu ar
trebui sã fie o soluþie
permanentã. Schaeu-
ble spunea, la acel mo-
ment, cã FMI s-ar pu-
tea retrage doar dupã

încheierea actualelor programe, în
timp ce Reding considerã cã Fondul
ar putea pãrãsi troica în câteva luni.

Amintim cã troica negociazã ºi
supravegheazã programele de spri-
jin destinate þãrilor cu probleme fi-
nanciare grave din zona euro, pre-
cum Grecia, Portugalia, Irlanda ºi
Cipru.

V.RIBANA

LINGVISTICA LEGII AUDIOVIZUALULUI

Ce ºpagã
aþi primit de la publicitari,

domnule preºedinte Bãsescu?
A

m sãrit în sus de bucurie
când am vãzut, ieri, cã,
alaltãieri, preºedintele
Traian Bãsescu a trimis

Camerei Deputaþilor, spre reexami-
nare, Legea audiovizualului care
tocmai fusese modificatã printr-o
Ordonanþã de Urgenþã.

Mi-am zis: “Iatã, anii de navigaþie
pe mare, singurãtatea marinarului de
cursã lungã, serile lungi în cabinã,
când n-ai altceva de fãcut decât sã
citeºti, sã te cultivi, da, iatã roadele
acestor privaþiuni, avem primul
preºedinte care respectã Limba
Românã ºi care nu-ºi îngãduie sã
promulge legi, într-o limbã stâlcitã.
Bravo! Bravo! De trei ori ura!”

Pentru cã, în actul normativ trimis
la reexaminare, scrie:

“1) Orice achiziþionare de spaþiu
publicitar televizat nu poate fi fãcutã

de un intermediar decât
în numele ºi pe seama
beneficiarului final al

publicitãþii televizate.”
ªi într-adevãr, în Limba Românã,

este incorectã exprimarea “orice
achiziþionare… nu poate”, ci corect
este “nicio achiziþionare… nu poa-
te”, pentru cã nu este Limba Engle-

zã, ci Limba Românã.
Nu m-am mirat cã textul Legii cu-

prindeunastfeldecretinismlingvistic,
deoarece îºi are sorgintea în grupul din
jurul lui Dan Voiculescu, sursã a creti-
nismului naþional, bine reprezentat de
aºa-zisul “jurnalism” practicat de tele-
viziunile întemeiate de el.

Apãrarea Limbii rãmâne în sarci-
na Preºedintelui, deoarece Acade-
mia Românã duce o politicã “de lim-
bã” dezolantã, acceptând drept “co-
recte” exprimãrile cel mai frecvent
folosite, oricât analfabetism s-ar afla
la temeiurile lor (vezi exprimãrile de
tipul “eu ca ºi profesor…”, cu o frec-

venþã înspãimântãtoare, inclusiv la
oameni de culturã, nu doar la ziariºti
ºi politicieni, de la care, evident, nu
putem cere culturã ºi care, niciunul,
nu ar fi în stare sã justifice folosirea,
acolo, a conjuncþiei “ºi”).

Prin urmare, am sãrit în sus de bu-
curie cã un text normativ analfabet,
parvenind de la Dan Voiculescu “ca
ºi profesor”, a fost trimis spre reexa-
minare Camerei Deputaþilor.

“În sfârºit! În sfârºit!”, murmu-
ram.

Deodatã, însã, m-am scufundat!
Preºedintele nu respinge greºelile

de Limba Românã.

Preºedintele respinge modificarea
însãºi, iar nu exprimarea ei greºitã:

“În condiþiile în care unul dintre
principiile constituþionale pe care se
întemeiazã statul este libertatea eco-
nomicã, iar economia României se
bazeazã pe libera iniþiativã ºi concu-
renþã, considerãm cã nu se justificã
asemenea dispoziþii care sunt de na-
turã sã îngrãdeascã libertatea radio-
difuzorilor de a vinde aºa cum doresc
propriul spaþiu publicitar, conform
intereselor legitime ale acestora.

Prin noile dispoziþii se ajunge,
practic, la eliminarea dreptului tele-
viziunilor de a angaja ºi a plãti ser-
viciile unui agent pentru vânzarea
spaþiului lor publicitar, ca ºi posibi-
litatea de a vinde în regim angro
acest spaþiu. Astfel, apreciem cã
acest text legal reprezintã o ingerin-
þã nejustificatã în activitatea comer-
cialã a radiodifuzorilor. De aseme-
nea, aceste prevederi ar putea fi în
mãsurã sã afecteze drepturile clien-
þilor de publicitate ºi libertatea lor
de a încheia contracte.”

Ce naiba?!
Totul e pe dos!

(continuare în pagina 2)

ASF A APROBAT PRELUAREA

SAI MUNTENIA INVEST DE CÃTRE SIF1

Dragoº Bîlteanu:
“Vrem sã restructurãm
administrarea SIF4”

SIF1 Banat Criºana intenþioneazã
sã restructureze ºi sã eficientizeze
activitatea SAI Muntenia Invest, ad-
ministratorul SIF4 Muntenia, împre-
unã cu managementul actual, ne-a
declarat ieri preºedintele Consiliului
de Administraþie (CA) al SIF1, Dra-
goº Bîlteanu, dupã ce Autoritatea de
Supraveghere Financiarã (ASF) a
aprobat preluarea societãþii de admi-
nistrare a investiþiilor.

Gheorghe Iaciu, patronul Doraly
ºi unul dintre principalii acþionari ai
SIF4, aflat de peste un an de zile în
conflict cu administratorul acestuia,
considerã cã acordul ASF reprezintã
o veste bunã pentru piaþa de capital,
în general, ºi pentru domnia sa, în
particular. Acordul dintre SAI Mun-
tenia ºi SIF Banat Criºana, din luna
februarie, a aplanat conflictul dintre
SAI ºi Gheorghe Iaciu.

Acþionarul SIF4 ne-a declarat cã
aceastã preluare creeazã perspectiva
unui management profesionist al so-
cietãþii ºi cã se aºteaptã ca strategia de
administrare sã reflecte obiectivele pe
termen mediu ºi lung. “Strategia este
cea care face diferenþa. Domnul
Bîlteanu nu duce lipsã de aptitudini
de conducere, însã conteazã foarte
mult oamenii care vor implementa
strategia pe care o va elabora. Eu, ca
acþionar important al SIF Muntenia,
sunt optimist cã strategia va fi una de

dezvoltare pe termen mediu ºi lung”,
a afirmat Gheorghe Iaciu. La rândul
sãu, Dragoº Bîlteanu ne-a declarat cã
se aºteaptã sã colaboreze bine cu ac-
þionarul SIF4.

ASF a aprobat, ieri, preluarea SAI
Muntenia Invest de cãtre SIF1, dupã
ce Consiliul Concurenþei avizase
operaþiunea, la finele lunii trecute.

Fostul preºedinte al Consiliului de
Administraþie ºi director general al
SAI Muntenia Invest, Petre Pavel
Szel, afirmase, la sfârºitul lui mai, cã
preluarea ar putea fi avizatã în iunie,
în condiþiile în care Consiliul sau
ASF nu vor solicita noi documente.

ALEXANDRU SÂRBU

(continuare în pagina 13)

Proiectul bursei regionale de energie este deosebit de im-

portant pentru toþi consumatorii din þara noastrã,

deoarece electricitatea produsã în România va fi tran-

zacþionatã la comun cu Cehia, Slovacia, Ungaria ºi Polo-

nia. Aceste þãri sunt, prin

tradiþie, importatoare de

energie, pe când România

este exportatoare. România

are printre cele mai mici preþuri la electricitate, iar bursa

regionalã va face ca aceste preþuri sã mai creascã. Furni-

zorii de energie susþin cã majorarea nu va fi semnificati-

vã, în contextul scãderii puternice a consumului din re-

giune ºi în contextul în care

criza economicã prin care

trece Europa nu se va sfârºi

prea curând.

CNAS întârzie cu anii plata concediilor
medicale cãtre companii

Nerecuperarea banilor de la
Casa Naþionalã de Asigurãri
de Sãnãtate (CNAS) de cã-

tre companii pentru concediile me-
dicale acordate angajaþilor reprezin-
tã o problemã de care se plâng toþi
oamenii de afaceri.

“Este veºnica problemã cu care ne
confruntãm de ani de zile”, ne-a spus
Cristian Pârvan, secretarul general al
Asociaþiei Oamenilor de Afaceri din
România (AOAR).

Dan Schwartz, membru în Co-
mitetul Fiscal al AmCham, ne-a
precizat: “Este o problemã majorã.
Este mai rãu decât credeam. Con-
cediile medicale sunt plãtite de cã-
tre angajatori, urmând ca CBAS sã

restituie sumele. Acestea, însã, nu
sunt recupereze decât cu foarte
mare greutate”.

Domnia sa ne-a explicat cã existã
o procedurã de solicitare a sumelor
respective, companiile fiind obligate

sã transmitã Casei dosare complete
cu informaþii, iar CNAS trebuie sã
transmitã un rãspuns în termen de 30
de zile de la trimiterea cererii.

“Dacã sunt îndeplinite toate con-
diþiile, atunci rãspunsul este pozitiv,
dacã nu sunt îndeplinite condiþiile
impuse de lege, rãspunsul etse nega-
tiv. În practicã, CNAS rãspunde doar
dacã rãspunsul este negativ. În caz
contrar, nu primim niciun rãspuns”,
ne-a explicat domnul Schwartz.

Potrivit domniei sale, media dupã
care încep sã fie fãcute rambursãri
depãºeºte un an.

EMILIA OLESCU
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Dragoº Bîlteanu,

preºedintele CA al SIF1

MAKE


